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Maškarní a hasičský bál 
v Radošicích

Dne 18. 1. 2020 se konal v Radošické hospůdce tradiční dětský maškarní bál 
a od večerních do ranních hodin hasičský bál. Letos opět jak na dětském, tak i dospělém 
bále nechyběla bohatá tombola. Celé odpoledne a večer nám k poslechu a tanci hrála 
kapela AVENGERS.

Miloslava Vávrová
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Významná jubilea
v březnu 2020

Fencl Vladimír  Radošice  60

Dlouhý Josef  Starý Smolivec  71

Zachatý František Dožice   72

Šolle Jan  Dožice   72

Blovská Zdeňka  Dožice   75

Kub Josef  Mladý Smolivec 76

Bártová Jaroslava Radošice  76

Nesvedová Růžena Starý Smolivec  78

Tůmová Anna  Starý Smolivec  86

Dražanová Libuše Starý Smolivec  86

Marešová Marie Starý Smolivec  86

Krejčí Václav  Dožice   91

Zprávy z naší obce
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Po vánočních a silvestrovských oslavách nám započal nový rok 
a bylo nutné se opět vrátit do pracovního života.

Obecní zastupitelstvo zahájilo své první letošní jednání 
v zasedací místnosti obecního úřadu 16. ledna, což bylo nezvykle 
ve čtvrtek, od 18 hodin. Když říkám nezvykle, tak protože 
doposud jednání zastupitelstva probíhala v pátek a do budoucna 
se zřejmě na čtvrtek přesunou. Na programu bylo dvacet tři bodů, 
takže byl očekáván delší průběh jednání. Zastupitelstvo bylo 
zahájeno jako obvykle a první body byly takzvané body schvalo-
vací, které jsou nezbytné schválit, aby se mohlo v jednání pokra-
čovat. Poté byl vyzván náš pan hajný, aby přednesl zprávu 
z hospodaření v lese a zastupitelé se mohli pana hajného zeptat 
na to, co by je z lesa zajímalo. Následovala zpráva z odpadového 
hospodářství, kterou jsem za pomoci promítaných tabulek 
přednesl já. Jistě jste si všimli, že byly kontejnery na tříděný odpad 
různě přesunuty a že přibyly nádoby na jedlé oleje a sběr kovu. 
Při ukládání odpadů do nádob si prosím na nádobě nezapomeňte 
ověřit, zda odpad ukládáte správně. Na každé nádobě je návod, 
který odpad do dané nádoby patří a jak má být upraven. Rovněž 
byla zastupitelstvu přednesena zpráva z provedené kontroly 
hospodaření v MŠ Starý Smolivec, kde nebylo shledáno 
pochybení. Byly uzavřeny dohody o provedení práce se zastupiteli 
Janem Spourem z Budislavic za vedení místní kroniky a s Václa-
vem Fialou z Radošic za zimní údržbu obecních komunikací v obci 
Radošice. Protože již máme nový kalendářní rok, byly projedná-
vány dvě žádosti o dotace poskytované obcí, a to našeho pana 
doktora Mackoviče na podporu provozování ordinace praktického 
lékaře v Mladém Smolivci a našemu prodejci potravin v obci 
Radošice. Obě žádosti o dotaci byly schváleny. Rovněž bylo schvá-
leno přijetí sponzorského daru na kulturu a sport od naší věrné 
dárkyně JUDr. Magdy Pištorové. V následujícím bodě byla pro-
jednávána nová nájemní smlouva na hrobová místa na hřbitově 
v Budislavicích a ceník nájemného. Protože byl geodetem zpra-
cován pasport hřbitova, tak se po novu změní nájemné, které se 
doposud platilo za jednohrob, nebo dvojhrob. Nyní se nájemné 

2bude platit za m . Výše nájemného byla stanovena na 
210 Kč/m /rok. V bodech pojednávajících o dotacích jsme pro-

jednali a posléze i schválili podání několika žádostí o poskytnutí 
dotace. Žádost o dotaci se podá na výměnu stávajících světel 

v obci Dožice za světla využívající LED technologii do programu 
PSOV poskytovaného Plzeňským krajem a dále do programu 
Ministerstva pro místní rozvoj „Podpora obnovy a rozvoje 
venkova“, do kterého chceme přihlásit prvky na dětská hřiště 
v jednotlivých obcích. Jednání se blížilo ke svému závěru a jedním 
z posledních bodů byl prodej kolového zemědělského traktoru 
Zetor 6245 s přední nápravou. Systém prodeje byl obálkovou 
metodou a zájemci mohli své nabídky podávat do 15. 1. 2020 do 
17 hodin. Ve lhůtě pro podání nabídek dorazilo pět nabídek, které 
zastupitelstvo na veřejném jednání otevřelo a vyhodnotilo. 
Na závěr tohoto bodu zastupitelé schválili odprodej traktoru 
nejvyšší nabídce, která činila 262 000 Kč. Po ukončení bodu 
o prodeji traktoru následovala již pouze diskuse k různým 
tématům a většina těchto témat se objeví i v pozvánce na zastupi-
telstvo příští.

Závěrem bych chtěl poděkovat zastupitelům, a nejen jim, ale 
i přítomným hostům, kteří se na nás dorazili podívat a mnohdy 
i přispěli k jednání o jednotlivých bodech. Příští zastupitelstvo 
bude opět v zasedací místnosti v měsíci únoru podle dostatečně 
dopředu zveřejněné pozvánky, takže Vás jako vždy všechny zvu.

Jan Spour, místostarosta obce

Školení hasičů z mladosmolivecké 
výjezdové jednotky

V loňském roce byl našim hasičům z mladosmolivecké 
výjezdové jednotky zakoupen do výbavy zásahových vozidel defi-
brilátor spolu s dalším zdravotnickým vybavením. Samozřejmě je 
potřeba naučit se nové vybavení obsluhovat a také si čas od času 
oživit základy první pomoci.

Velitel naší výjezdové jednotky Tomáš Fenko domluvil 
proškolení v rozsahu 5 hodin s paní Dášou Štěpánkovou a paní 
Hanou Křížovou, které pracují jako zdravotní záchranářky u rychlé 
záchranné služby Plzeňského kraje. Obě dámy se snažily našim 
hasičům předat své zkušenosti, a aby si naši hasiči mohli 
vyzkoušet první pomoc alespoň trošku realisticky, přivezla si 
děvčata zkušební figuríny ve všech velikostech, na kterých si kluci 
mohli vyzkoušet masáž srdce a umělé dýchání. Příležitost 

vyzkoušet si tyto činnosti dostali všichni zúčastnění, a že jich 
nebylo málo, bylo školení rozvrženo do dvou termínů, a to, 23. 1. 
a 28. 1. Oba termíny navštívilo 11 členů jednotky, kteří si úroveň 
přípravy celkem dost pochvalovali. V nejbližších termínech čeká 
naši jednotku příprava na obsluhu motorové pily a příprava 
velitelů jednotek.

Závěrem bych chtěl za nás za všechny našim dobrovolným 
hasičům poděkovat za zájem a za činnost, kterou dělají pro druhé 
na úkor svého volného času. Všem bych chtěl rovněž popřát, aby 
nově načerpané vědomosti nemuseli nikdy použít, avšak vždy je 
lépe být dopředu připraven.

Jan Spour

Pohyb psů
Na posledních zastupitelstvech v loňském roce byla probírána 

a posléze i schválena vyhláška o volném pohybu psů na veřejných 
prostranstvích, avšak některým majitelům chlupatých miláčků 
toto tak nějak uniklo.

Chtěl bych touto cestou upozornit na nešvar volného pohybu 
psů po veřejných prostranstvích. Jasně, samozřejmě se může 
každému z nás stát, že mu pes uteče, ale tuto nastalou situaci je 
nutno urychleně řešit. Množí se nám majitelé, kteří nechtějí své 
pejsky ani chodit venčit a raději je vypustí jen tak před vrata, aby 
jim na dvorku nenechávali své voňavé výtvory. Potom se stává, že 
mnohá místa v obcích připomínají spíše minová pole. Lidé, kteří 
udržují veřejná prostranství před svými domy a mnohdy ani psa 
nemají, uklízejí psí exkrementy po psech cizích. Setkal jsem se 
i s názorem, že to k vesnici patří. Nejsem si však jist, že tento 
názor sdílí většina, zvlášť když čistí sekačku, nebo boty.

Všechny tyto situace, které popisuji výše, jsou však pouze věc 
tak nějak estetická. Jsou daleko horší scénáře, které si dokáži 
představit. Nejednou jsem slyšel o tom, jak toulavý pes způsobil 
dopravní nehodu, a to ještě není to nejhorší. Co pohybující se děti 
po veřejných prostranstvích už jen cestou do školy a zpátky. Do-
konce někteří rodiče, či prarodiče museli přistoupit k tomu, že 
začali na autobus děti doprovázet, protože se bojí jít sami. Když se 
pánovi pejska připomene, že by si svého miláčka měl více hlídat, 

většinou se ohradí větou: „Můj pes nic nedělá“. Ano, každý pes nic 
nedělá do té doby, než to udělá poprvé. V měsíci lednu se stal 
případ ve Starém Smolivci, kdy dva toulaví psi zadávili pět kusů 
vysoké zvěře z farmového chovu. Majiteli tím vznikla několika 
tisícová škoda a oči pro pláč, když vidí výsledek své práce. Za vinu 
bychom nastalou situaci měli klást majiteli, který nedokázal 
zabezpečit pohyb svých psů za podmínek, jak ukládá vyhláška. 
Jistě, teď můžeme polemizovat o tom, co udělá policie, přestupko-
vá komise nebo soud, avšak již je pozdě a hasíme problém, 
kterému jsme mohli předejít daleko dříve, třeba jen tím, že se 
svému psovi víc věnujeme. Proto apeluji na majitele velkých či 
malých psů, aby své mazlíčky zabezpečili proti volnému pohybu. 
Předejdou tím nastalým problémům, ochrání zdraví svého pejska 
a v neposlední řadě ušetří práci spoustě lidí. Ať už majiteli, jemuž 
byla způsobena škoda, policii, přestupkové komisi, ale hlavně 
sobě, poněvadž nebudou muset chodit na různá řízení a podobně.

Věřím, že si těchto pár řádek vezmou alespoň někteří majitelé 
k srdci a zjednají nápravu, protože žádná způsobená škoda, nebo 
zranění nestojí za to, aby byla vyhláška jakkoliv obcházena. Těm, 
kteří tak učiní, předem děkuji, že pomohli zlepšit žití v našich 
obcích.

Jan Spour
místostarosta obce

Dámská jízda
aneb „Oslava MDŽ trochu jinak“,

Odjezd autobusu:
Mladý Smolivec   
Budislavice   
Dožice    
Radošice    

13.15 hod
13.20 hod
13.25 hod
13.30 hod

Srdečně zveme ženy i muže obcí Mladý 
Smolivec, Starý Smolivec, Radošice, 
Dožice a Budislavice na malou dámskou 
jízdu

Občerstvení zajištěno. Vezměte s sebou 
pouze dobrou náladu. 

Návrat autobusem:
Pravděpodobný 
kolem 19.00 hod

Pro ženy je připraven bohatý program, 
hlavní účinkující bude skupina Lucie revival

která se koná v sobotu dne
7. března 2020 od 14.00 hod

v Kulturním domě 
ve Starém Smolivci

Sbor dobrovolných hasičů Madý Smolivec 
vás srdečně zve na

který se uskuteční dne 29.2.2020 od 20:00 
na sále U Frűhaufů

K tanci a poslechu hraje skupina MELODY BAND.

Vstupné je 100,-
Bohatá tombola zaručena!

Od 14:00 Od 14:00 
Dětský Dětský 

maškarní bálmaškarní bál

Od 14:00 
Dětský 

maškarní bál

HASIČSKÝ BÁL
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Významná jubilea
v březnu 2020

Fencl Vladimír  Radošice  60

Dlouhý Josef  Starý Smolivec  71

Zachatý František Dožice   72

Šolle Jan  Dožice   72

Blovská Zdeňka  Dožice   75

Kub Josef  Mladý Smolivec 76

Bártová Jaroslava Radošice  76

Nesvedová Růžena Starý Smolivec  78

Tůmová Anna  Starý Smolivec  86

Dražanová Libuše Starý Smolivec  86

Marešová Marie Starý Smolivec  86

Krejčí Václav  Dožice   91

Zprávy z naší obce
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Po vánočních a silvestrovských oslavách nám započal nový rok 
a bylo nutné se opět vrátit do pracovního života.

Obecní zastupitelstvo zahájilo své první letošní jednání 
v zasedací místnosti obecního úřadu 16. ledna, což bylo nezvykle 
ve čtvrtek, od 18 hodin. Když říkám nezvykle, tak protože 
doposud jednání zastupitelstva probíhala v pátek a do budoucna 
se zřejmě na čtvrtek přesunou. Na programu bylo dvacet tři bodů, 
takže byl očekáván delší průběh jednání. Zastupitelstvo bylo 
zahájeno jako obvykle a první body byly takzvané body schvalo-
vací, které jsou nezbytné schválit, aby se mohlo v jednání pokra-
čovat. Poté byl vyzván náš pan hajný, aby přednesl zprávu 
z hospodaření v lese a zastupitelé se mohli pana hajného zeptat 
na to, co by je z lesa zajímalo. Následovala zpráva z odpadového 
hospodářství, kterou jsem za pomoci promítaných tabulek 
přednesl já. Jistě jste si všimli, že byly kontejnery na tříděný odpad 
různě přesunuty a že přibyly nádoby na jedlé oleje a sběr kovu. 
Při ukládání odpadů do nádob si prosím na nádobě nezapomeňte 
ověřit, zda odpad ukládáte správně. Na každé nádobě je návod, 
který odpad do dané nádoby patří a jak má být upraven. Rovněž 
byla zastupitelstvu přednesena zpráva z provedené kontroly 
hospodaření v MŠ Starý Smolivec, kde nebylo shledáno 
pochybení. Byly uzavřeny dohody o provedení práce se zastupiteli 
Janem Spourem z Budislavic za vedení místní kroniky a s Václa-
vem Fialou z Radošic za zimní údržbu obecních komunikací v obci 
Radošice. Protože již máme nový kalendářní rok, byly projedná-
vány dvě žádosti o dotace poskytované obcí, a to našeho pana 
doktora Mackoviče na podporu provozování ordinace praktického 
lékaře v Mladém Smolivci a našemu prodejci potravin v obci 
Radošice. Obě žádosti o dotaci byly schváleny. Rovněž bylo schvá-
leno přijetí sponzorského daru na kulturu a sport od naší věrné 
dárkyně JUDr. Magdy Pištorové. V následujícím bodě byla pro-
jednávána nová nájemní smlouva na hrobová místa na hřbitově 
v Budislavicích a ceník nájemného. Protože byl geodetem zpra-
cován pasport hřbitova, tak se po novu změní nájemné, které se 
doposud platilo za jednohrob, nebo dvojhrob. Nyní se nájemné 

2bude platit za m . Výše nájemného byla stanovena na 
210 Kč/m /rok. V bodech pojednávajících o dotacích jsme pro-

jednali a posléze i schválili podání několika žádostí o poskytnutí 
dotace. Žádost o dotaci se podá na výměnu stávajících světel 

v obci Dožice za světla využívající LED technologii do programu 
PSOV poskytovaného Plzeňským krajem a dále do programu 
Ministerstva pro místní rozvoj „Podpora obnovy a rozvoje 
venkova“, do kterého chceme přihlásit prvky na dětská hřiště 
v jednotlivých obcích. Jednání se blížilo ke svému závěru a jedním 
z posledních bodů byl prodej kolového zemědělského traktoru 
Zetor 6245 s přední nápravou. Systém prodeje byl obálkovou 
metodou a zájemci mohli své nabídky podávat do 15. 1. 2020 do 
17 hodin. Ve lhůtě pro podání nabídek dorazilo pět nabídek, které 
zastupitelstvo na veřejném jednání otevřelo a vyhodnotilo. 
Na závěr tohoto bodu zastupitelé schválili odprodej traktoru 
nejvyšší nabídce, která činila 262 000 Kč. Po ukončení bodu 
o prodeji traktoru následovala již pouze diskuse k různým 
tématům a většina těchto témat se objeví i v pozvánce na zastupi-
telstvo příští.

Závěrem bych chtěl poděkovat zastupitelům, a nejen jim, ale 
i přítomným hostům, kteří se na nás dorazili podívat a mnohdy 
i přispěli k jednání o jednotlivých bodech. Příští zastupitelstvo 
bude opět v zasedací místnosti v měsíci únoru podle dostatečně 
dopředu zveřejněné pozvánky, takže Vás jako vždy všechny zvu.

Jan Spour, místostarosta obce

Školení hasičů z mladosmolivecké 
výjezdové jednotky

V loňském roce byl našim hasičům z mladosmolivecké 
výjezdové jednotky zakoupen do výbavy zásahových vozidel defi-
brilátor spolu s dalším zdravotnickým vybavením. Samozřejmě je 
potřeba naučit se nové vybavení obsluhovat a také si čas od času 
oživit základy první pomoci.

Velitel naší výjezdové jednotky Tomáš Fenko domluvil 
proškolení v rozsahu 5 hodin s paní Dášou Štěpánkovou a paní 
Hanou Křížovou, které pracují jako zdravotní záchranářky u rychlé 
záchranné služby Plzeňského kraje. Obě dámy se snažily našim 
hasičům předat své zkušenosti, a aby si naši hasiči mohli 
vyzkoušet první pomoc alespoň trošku realisticky, přivezla si 
děvčata zkušební figuríny ve všech velikostech, na kterých si kluci 
mohli vyzkoušet masáž srdce a umělé dýchání. Příležitost 

vyzkoušet si tyto činnosti dostali všichni zúčastnění, a že jich 
nebylo málo, bylo školení rozvrženo do dvou termínů, a to, 23. 1. 
a 28. 1. Oba termíny navštívilo 11 členů jednotky, kteří si úroveň 
přípravy celkem dost pochvalovali. V nejbližších termínech čeká 
naši jednotku příprava na obsluhu motorové pily a příprava 
velitelů jednotek.

Závěrem bych chtěl za nás za všechny našim dobrovolným 
hasičům poděkovat za zájem a za činnost, kterou dělají pro druhé 
na úkor svého volného času. Všem bych chtěl rovněž popřát, aby 
nově načerpané vědomosti nemuseli nikdy použít, avšak vždy je 
lépe být dopředu připraven.

Jan Spour

Pohyb psů
Na posledních zastupitelstvech v loňském roce byla probírána 

a posléze i schválena vyhláška o volném pohybu psů na veřejných 
prostranstvích, avšak některým majitelům chlupatých miláčků 
toto tak nějak uniklo.

Chtěl bych touto cestou upozornit na nešvar volného pohybu 
psů po veřejných prostranstvích. Jasně, samozřejmě se může 
každému z nás stát, že mu pes uteče, ale tuto nastalou situaci je 
nutno urychleně řešit. Množí se nám majitelé, kteří nechtějí své 
pejsky ani chodit venčit a raději je vypustí jen tak před vrata, aby 
jim na dvorku nenechávali své voňavé výtvory. Potom se stává, že 
mnohá místa v obcích připomínají spíše minová pole. Lidé, kteří 
udržují veřejná prostranství před svými domy a mnohdy ani psa 
nemají, uklízejí psí exkrementy po psech cizích. Setkal jsem se 
i s názorem, že to k vesnici patří. Nejsem si však jist, že tento 
názor sdílí většina, zvlášť když čistí sekačku, nebo boty.

Všechny tyto situace, které popisuji výše, jsou však pouze věc 
tak nějak estetická. Jsou daleko horší scénáře, které si dokáži 
představit. Nejednou jsem slyšel o tom, jak toulavý pes způsobil 
dopravní nehodu, a to ještě není to nejhorší. Co pohybující se děti 
po veřejných prostranstvích už jen cestou do školy a zpátky. Do-
konce někteří rodiče, či prarodiče museli přistoupit k tomu, že 
začali na autobus děti doprovázet, protože se bojí jít sami. Když se 
pánovi pejska připomene, že by si svého miláčka měl více hlídat, 

většinou se ohradí větou: „Můj pes nic nedělá“. Ano, každý pes nic 
nedělá do té doby, než to udělá poprvé. V měsíci lednu se stal 
případ ve Starém Smolivci, kdy dva toulaví psi zadávili pět kusů 
vysoké zvěře z farmového chovu. Majiteli tím vznikla několika 
tisícová škoda a oči pro pláč, když vidí výsledek své práce. Za vinu 
bychom nastalou situaci měli klást majiteli, který nedokázal 
zabezpečit pohyb svých psů za podmínek, jak ukládá vyhláška. 
Jistě, teď můžeme polemizovat o tom, co udělá policie, přestupko-
vá komise nebo soud, avšak již je pozdě a hasíme problém, 
kterému jsme mohli předejít daleko dříve, třeba jen tím, že se 
svému psovi víc věnujeme. Proto apeluji na majitele velkých či 
malých psů, aby své mazlíčky zabezpečili proti volnému pohybu. 
Předejdou tím nastalým problémům, ochrání zdraví svého pejska 
a v neposlední řadě ušetří práci spoustě lidí. Ať už majiteli, jemuž 
byla způsobena škoda, policii, přestupkové komisi, ale hlavně 
sobě, poněvadž nebudou muset chodit na různá řízení a podobně.

Věřím, že si těchto pár řádek vezmou alespoň někteří majitelé 
k srdci a zjednají nápravu, protože žádná způsobená škoda, nebo 
zranění nestojí za to, aby byla vyhláška jakkoliv obcházena. Těm, 
kteří tak učiní, předem děkuji, že pomohli zlepšit žití v našich 
obcích.

Jan Spour
místostarosta obce

Dámská jízda
aneb „Oslava MDŽ trochu jinak“,

Odjezd autobusu:
Mladý Smolivec   
Budislavice   
Dožice    
Radošice    

13.15 hod
13.20 hod
13.25 hod
13.30 hod

Srdečně zveme ženy i muže obcí Mladý 
Smolivec, Starý Smolivec, Radošice, 
Dožice a Budislavice na malou dámskou 
jízdu

Občerstvení zajištěno. Vezměte s sebou 
pouze dobrou náladu. 

Návrat autobusem:
Pravděpodobný 
kolem 19.00 hod

Pro ženy je připraven bohatý program, 
hlavní účinkující bude skupina Lucie revival

která se koná v sobotu dne
7. března 2020 od 14.00 hod

v Kulturním domě 
ve Starém Smolivci

Sbor dobrovolných hasičů Madý Smolivec 
vás srdečně zve na

který se uskuteční dne 29.2.2020 od 20:00 
na sále U Frűhaufů

K tanci a poslechu hraje skupina MELODY BAND.

Vstupné je 100,-
Bohatá tombola zaručena!

Od 14:00 Od 14:00 
Dětský Dětský 

maškarní bálmaškarní bál

Od 14:00 
Dětský 

maškarní bál

HASIČSKÝ BÁL
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V sobotu dne 28. 12. 2019 se po roce sešli radošičtí hasiči na 

své valné hromadě sboru v hostinci u Fialů. Letošním rokem bylo 
hlavním úkolem zvolit nový výbor sboru na další 5leté období, 
také se projednávala činnost našeho sboru za uplynulý rok a dále 
plán akcí na nastávající období. Navštívil nás i zástupce OSH PJ 

pan Sýkora a také jsme přivítali naší paní starostku obce 
p. Kubovou a dále také delegáty ze Starého Smolivce. Po skončení 
schůze začala volná zábava, kdy nám do pozdních ranních hodin 
hrál pan Velíšek se svojí kapelou.

Miloslava Vávrová 

Valná hromada SDH Starý Smolivec
V pátek 3. 1. 2020 se ve Starém Smolivci konala valná 

hromada SDH Starý Smolivec. Účast členů byla opět překvapivá, 
areál v Nivicích byl znovu naplněný téměř k prasknutí. Schůzi vedl 
jednatel sboru pan Slavíček, který na začátek přivítal hosty, kteří 
mezi nás vážili cestu – za Obec Mladý Smolivec starostka Eva 
Kubová, za Okresní sdružení hasičů Plzeň-jih pan Sýkora a také 
delegace zástupců ze sborů Radošic a Mladého Smolivce. Po 
krátkém úvodu následovala zpráva starosty sboru o činnosti za rok 
2019, zpráva o hospodaření sboru od pokladníka a došlo také 
samozřejmě i na revizní komisi. Probral se plán činnosti na rok 

2020, ve kterém byla starostce obce přislíbena účast na čištění 
rybníka Strhaného ve Starém Smolivci. Bude se konat tradiční 
Josefovská zábava a také se sbor zúčastní okrskového cvičení 
v Dožicích. Počátek prázdnin připadne tradičnímu dětskému dni, 
který hasiči pořádají ve spolupráci s Obcí Mladý Smolivec a SK 
Starý Smolivec. Do závěrečné diskuse připojili své proslovy 
všichni hosté, kteří se valné hromady zúčastnili. Po vyčerpávající 
schůzi se podávalo výborné občerstvení, hrála muzika a sedělo se 
do ranních hodin.

Michaela Nesvedová

Valná hromada SDH Dožice
Dnem D (nebo spíše V) se pro dožické hasičky, hasiče a hasi-

čátka stala sobota 4. ledna 2020. V tento den se totiž v dožické 
hospůdce konala Valná hromada SDH Dožice. Pro malé hasiče 
a hasičky byla od 17:00 hodin připravena večeře, „dospělákům" 
pak schůze začala v 18:00 hodin.

Program schůze byl stejný jako v letech předešlých, ovšem 
letos jsme měli malé zpestření – konaly se totiž volby do výboru 
SDH. Schůze byla zahájena starostou sboru – Alešem Hřídelem, 
který nás vřele přivítal a pověděl nám několik slov úvodem. 
Následovala volba návrhové komise a zpráva o činnosti sboru za 
rok předešlý (tedy rok 2019), s níž nás seznámil rovněž Aleš 
Hřídel. Dále jsme se dozvěděli o hospodaření našeho sboru, a to 
z úst Saši Jindrové. Poté následoval bod klíčový – volba budoucích 
členů výboru a revizora. Do nového výboru byli zvoleni: Aleš 
Hřídel, Alena Kovaříková, Dušan Pojer, Robert Krejčí, Milan Ráž, 
Libor Kovařík, Petr Nový, Jiří Kovařík mladší a Zdeněk Červenka 
mladší, do funkce revizora pak Anna Beránková. Posty, které 
budou naši noví členové výboru vykonávat, si rozdělili během 
přestávky na přepočítání hlasů. Po volbě členů výboru jsme byli 
Milanem Rážem seznámeni se zprávou kontrolní a revizní komise. 
Dalším bodem bylo projednání plánu činnosti na letošní rok (tedy 
rok 2020), s nímž nás seznámila Any Beránková. Následovala 
diskuze, do které přispěl nejprve místostarosta obce – Jan Spour, 
dále si vzal slovo Milan Ráž jakožto zástupce okrsku Mladý 
Smolivec. Příspěvek do diskuze připojila také Pavlína Hošková 

a Monika Juráčková. Po 
ukončení diskuze jsme 
se přesunuli k usnesení, 
které shrnula taktéž Any 
Beránková. Na závěr 
schůze proběhl oficiální 
závěr, schůzi ukončil již 
nový (teda vlastně starý 
J) starosta sboru, Aleš 
Hřídel.

A je to, máme pro 
letošek splněno a jde se 
hodovat. Pro všechny přítomné byla připravena večeře, uzené 
maso se šťouchanými brambory. Po zdolání posledního sousta 
bylo třeba tuto výbornou večeři, jak se říká „spláchnout“. A kde 
jinde by měla být náležitě uhašena žízeň, než na hasičském 
setkání  J. Někteří členové a zúčastnění pomalu odešli ke svým 
domovům, ti žíznivější a vytrvalejší zůstali a náležitě oslavili 
úspěšně zvládnuté volby do výboru. S klidným svědomím můžu 
říct, že se schůze vydařila a touto cestou bych chtěla SDH Dožice 
popřát co nejméně požárů a co nejvíce uskutečněných 
a vydařených akcí. HASIČINĚ ZDAR!

Karolína Černá
foto Luděk Blovský

Valná hromada SDH Mladý Smolivec
Valnou hromadu našeho sboru dobrovolných hasičů, která se 

konala 17. ledna 2020, zahájil jednatel sboru Ondřej Šustr. Ten 
přivítal přítomné hasičky, hasiče, mladé dětské hasiče, náměstka 
OSHPJ Václava Sýkoru i hosty z Budislavic a Starého Smolivce. 
Odsouhlasen byl i program dnešní valné hromady. Následně jsme 
vzpomněli povstáním a minutou ticha na ty členy sboru, kteří se 
dnešní valné hromady nedožili. Následně byla zvolena návrhová, 
mandátová a volební komise. K dnešnímu dni má náš sbor 58 
členů.

Jednatel předal slovo starostovi SDH Miroslavu Šustrovi. Ten 
nejprve přivítal všechny přítomné. V úvodu připomněl závěry ze 
shromáždění delegátů. Následně podrobně zhodnotil činnost 
našeho sboru za uplynulé období. Starosta sboru připomněl 
několik akcí naší JPO III. Zejména účast na některých 
záchranných akcích. V plánu činnosti na rok 2020 zmínil starosta 
sboru některé významné akce. Tradičně připomněl včasné 
odevzdání financí na OSHPJ a zaslání hlášení o dnešní Valné 
hromadě. Zmínil chystané brigády pro letošní rok, schůze výboru 
sboru, starost o hasičskou techniku, vzornou reprezentaci na 
cvičeních a závodech aj.

Následovala zpráva o hospodaření za rok 2019, s kterou nás 
seznámil starosta sboru Miroslav Šustr. To proto, že hospodářka 
Veronika Kubová byla na dnešní jednání omluvena. Dále jsme 
vyslechli zprávu o inventuře hospodaření a majetku, kterou 
přednesl předseda RKK Miroslav Zíka. Starosta sboru nás dále 
seznámil s úkoly, které sbor čekají v letošním roce. Po úspěšné 
akci našeho sboru v loňském roce budeme pořádat Hasičských 
bál s tombolou i v roce letošním. Vyzval přítomné k pomoci 
zejména s přípravou bálu a zajištěním tomboly, jejíž výtěžek by 
měl pomoci našemu sboru i finančně. K přípravě této akce se ještě 
uskuteční jednání výboru. Poté následovala podrobná zpráva 
volební komise, která předložila plénu jednotlivé návrhy na členy 
našeho nového výboru na roky 2020 - 2025.

Navrženi a poté schváleni byli: starosta sboru Miroslav Šustr, 
místostarosta František Trhlík ml., velitel Tomáš Fenko (ten je 

současně i velitelem obecní JPO III), zástupce velitele Václav 
Straka, strojník Vladimír Spour, referent ochrany obyvatelstva 
Václav Šíma, jednatel Ondřej Šustr, hospodář Veronika Kubová, 
vedoucí kolektivu mladých hasičů Alena Fenková, referentka žen 
Tereza Straková, kronikář Zdeněk Hřebejk, členové výboru Pavel 
Šmíd a Michal Krejčí. Kontrolní revizní rada byla schválena ve 
složení: předseda Miroslav Zika, členové Miroslav Mašek 
a Vojtěch Voříšek.

V diskuzi vystoupil místostarosta obce Jan Spour, zástupci 
sborů z Budislavic a Starého Smolivce. Dále vystoupil místo-
starosta OSHPJ Václav Sýkora. V závěru našeho jednání jsme byli 
seznámeni s návrhem usnesení, které bylo jednomyslně 
schváleno.

Tím byla pracovní část valné hromady ukončena a začala volná 
zábava. Byl podáván tradičně výborný guláš s chlebem, točilo se 
pivo a na úspěšnou činnost i něco ostřejšího. K dobré pohodě 
zahrála kapela pana Velíška.

Zdeněk Hřebejk

Valná hromada SDH Budislavice
Tak jako je tomu ve všech sborech dobrovolných hasičů, tak 

i v Budislavicích letos proběhla valná hromada, která byla 
naplánována na 25. ledna od 18 hodin.

V posledních letech naše členská základna doznala menšího 
zúžení, takže náš sbor v současné době čítá 25 členů starších 
osmnácti let a šest juniorů. Avšak protiváhou úbytku členů byla 
jejich účast. Na letošní schůzi se sešlo 22 dospělých a všech šest 
mladých hasičů, což považujeme za dobrý signál zájmu. 
Samozřejmě dorazila i delegace z mladosmoliveckého sboru, se 
kterým se každoročně navštěvujeme. Rovněž se navštěvujeme 
s hasiči z Kladrubec, kteří sídlí v kasejovickém okrsku. 
Reprezentanti z Kladrubec tentokrát dorazili již v pátek, tedy o den 
dříve. Na vině byla chyba v komunikaci. Nicméně schůze 
započala chviličku po 18. hodině a měla celkem rychlý spád a bod 
za bodem rychle utíkal. Vyslechli jsme zprávu o činnosti za rok 
2019 a plán činnosti na rok 2020, který přednesl pan Lubomír 
Kříž, který dlouhodobě působí jako starosta sboru. Rovněž byla 
vyslechnuta zpráva našeho revizora a zpráva o hospodaření za 
uplynulý rok. Nejhlavnějším bodem programu byly volby, neboť 

rok 2020 je pro sbory rokem volebním a členové si volí své 
zástupce, kteří sbor povedou v dalším pětiletém období. U nás 
bylo přistoupeno k tajné volbě a bylo možno vybírat ze všech členů 
naší základny, kteří souhlasili s tím, že v případě zvolení se některé 
s funkcí ujmou. Poté volba proběhla a volební komise spočítala 
hlasy a vyhlásila výsledky voleb. Složení nového výboru: Kříž 
Lubomír starší, Kříž Lubomír ml., Kříž Miroslav, Spour Jan ml., 
Spourová Jana, Chárová Eva a Kovářík Jiří. Jako revizor byl zvolen 
Skuhravý Václav. Nejdůležitější bod byl za námi a následovala jen 
diskuse, usnesení. Závěrem staronový starosta Lubomír Kříž 
popřál všem zvoleným pevné nervy a všem přítomným mnoho 
zdraví v novém roce. Před zahájením volné zábavy bylo ještě 
podáváno občerstvení a poté nám pan Fiala vyhrával až do 
pozdních nočních hodin.

Závěrem musím říci, že se valná hromada vydařila a stmelila 
náš kolektiv, takže doufám, že na všech následných akcích 
pořádaných hasiči bude účast taková jako na valné hromadě

Jan Spour

Čištění rybníku Strhaného
V sobotu 25. ledna proběhlo čištění rybníka Strhaného, 

kterého se ujali hasiči ze Starého Smolivce. Bylo potřeba vyčistit 
téměř třetinu rybníka od vyrostlé trávy. Rybník je v současné době 
do poloviny vypuštěný, což umožnilo použít i těžkou techniku. 
Brigády se zúčastnilo 11 členů hasičského sboru, kteří pomocí 

lopat, krumpáčů, malého bagru, traktoru a nakladače vyčistili 
rybník během sobotního dopoledne téměř k nepoznání.

Michaela Nesvedová
foto Jan Spour



4 SMOLIVECKÉ NOVINY   2/2020

S
D

H

5SMOLIVECKÉ NOVINY   2/2020

S
D

HValná hromada SDH Radošice
V sobotu dne 28. 12. 2019 se po roce sešli radošičtí hasiči na 

své valné hromadě sboru v hostinci u Fialů. Letošním rokem bylo 
hlavním úkolem zvolit nový výbor sboru na další 5leté období, 
také se projednávala činnost našeho sboru za uplynulý rok a dále 
plán akcí na nastávající období. Navštívil nás i zástupce OSH PJ 

pan Sýkora a také jsme přivítali naší paní starostku obce 
p. Kubovou a dále také delegáty ze Starého Smolivce. Po skončení 
schůze začala volná zábava, kdy nám do pozdních ranních hodin 
hrál pan Velíšek se svojí kapelou.

Miloslava Vávrová 

Valná hromada SDH Starý Smolivec
V pátek 3. 1. 2020 se ve Starém Smolivci konala valná 

hromada SDH Starý Smolivec. Účast členů byla opět překvapivá, 
areál v Nivicích byl znovu naplněný téměř k prasknutí. Schůzi vedl 
jednatel sboru pan Slavíček, který na začátek přivítal hosty, kteří 
mezi nás vážili cestu – za Obec Mladý Smolivec starostka Eva 
Kubová, za Okresní sdružení hasičů Plzeň-jih pan Sýkora a také 
delegace zástupců ze sborů Radošic a Mladého Smolivce. Po 
krátkém úvodu následovala zpráva starosty sboru o činnosti za rok 
2019, zpráva o hospodaření sboru od pokladníka a došlo také 
samozřejmě i na revizní komisi. Probral se plán činnosti na rok 

2020, ve kterém byla starostce obce přislíbena účast na čištění 
rybníka Strhaného ve Starém Smolivci. Bude se konat tradiční 
Josefovská zábava a také se sbor zúčastní okrskového cvičení 
v Dožicích. Počátek prázdnin připadne tradičnímu dětskému dni, 
který hasiči pořádají ve spolupráci s Obcí Mladý Smolivec a SK 
Starý Smolivec. Do závěrečné diskuse připojili své proslovy 
všichni hosté, kteří se valné hromady zúčastnili. Po vyčerpávající 
schůzi se podávalo výborné občerstvení, hrála muzika a sedělo se 
do ranních hodin.

Michaela Nesvedová

Valná hromada SDH Dožice
Dnem D (nebo spíše V) se pro dožické hasičky, hasiče a hasi-

čátka stala sobota 4. ledna 2020. V tento den se totiž v dožické 
hospůdce konala Valná hromada SDH Dožice. Pro malé hasiče 
a hasičky byla od 17:00 hodin připravena večeře, „dospělákům" 
pak schůze začala v 18:00 hodin.

Program schůze byl stejný jako v letech předešlých, ovšem 
letos jsme měli malé zpestření – konaly se totiž volby do výboru 
SDH. Schůze byla zahájena starostou sboru – Alešem Hřídelem, 
který nás vřele přivítal a pověděl nám několik slov úvodem. 
Následovala volba návrhové komise a zpráva o činnosti sboru za 
rok předešlý (tedy rok 2019), s níž nás seznámil rovněž Aleš 
Hřídel. Dále jsme se dozvěděli o hospodaření našeho sboru, a to 
z úst Saši Jindrové. Poté následoval bod klíčový – volba budoucích 
členů výboru a revizora. Do nového výboru byli zvoleni: Aleš 
Hřídel, Alena Kovaříková, Dušan Pojer, Robert Krejčí, Milan Ráž, 
Libor Kovařík, Petr Nový, Jiří Kovařík mladší a Zdeněk Červenka 
mladší, do funkce revizora pak Anna Beránková. Posty, které 
budou naši noví členové výboru vykonávat, si rozdělili během 
přestávky na přepočítání hlasů. Po volbě členů výboru jsme byli 
Milanem Rážem seznámeni se zprávou kontrolní a revizní komise. 
Dalším bodem bylo projednání plánu činnosti na letošní rok (tedy 
rok 2020), s nímž nás seznámila Any Beránková. Následovala 
diskuze, do které přispěl nejprve místostarosta obce – Jan Spour, 
dále si vzal slovo Milan Ráž jakožto zástupce okrsku Mladý 
Smolivec. Příspěvek do diskuze připojila také Pavlína Hošková 

a Monika Juráčková. Po 
ukončení diskuze jsme 
se přesunuli k usnesení, 
které shrnula taktéž Any 
Beránková. Na závěr 
schůze proběhl oficiální 
závěr, schůzi ukončil již 
nový (teda vlastně starý 
J) starosta sboru, Aleš 
Hřídel.

A je to, máme pro 
letošek splněno a jde se 
hodovat. Pro všechny přítomné byla připravena večeře, uzené 
maso se šťouchanými brambory. Po zdolání posledního sousta 
bylo třeba tuto výbornou večeři, jak se říká „spláchnout“. A kde 
jinde by měla být náležitě uhašena žízeň, než na hasičském 
setkání  J. Někteří členové a zúčastnění pomalu odešli ke svým 
domovům, ti žíznivější a vytrvalejší zůstali a náležitě oslavili 
úspěšně zvládnuté volby do výboru. S klidným svědomím můžu 
říct, že se schůze vydařila a touto cestou bych chtěla SDH Dožice 
popřát co nejméně požárů a co nejvíce uskutečněných 
a vydařených akcí. HASIČINĚ ZDAR!

Karolína Černá
foto Luděk Blovský

Valná hromada SDH Mladý Smolivec
Valnou hromadu našeho sboru dobrovolných hasičů, která se 

konala 17. ledna 2020, zahájil jednatel sboru Ondřej Šustr. Ten 
přivítal přítomné hasičky, hasiče, mladé dětské hasiče, náměstka 
OSHPJ Václava Sýkoru i hosty z Budislavic a Starého Smolivce. 
Odsouhlasen byl i program dnešní valné hromady. Následně jsme 
vzpomněli povstáním a minutou ticha na ty členy sboru, kteří se 
dnešní valné hromady nedožili. Následně byla zvolena návrhová, 
mandátová a volební komise. K dnešnímu dni má náš sbor 58 
členů.

Jednatel předal slovo starostovi SDH Miroslavu Šustrovi. Ten 
nejprve přivítal všechny přítomné. V úvodu připomněl závěry ze 
shromáždění delegátů. Následně podrobně zhodnotil činnost 
našeho sboru za uplynulé období. Starosta sboru připomněl 
několik akcí naší JPO III. Zejména účast na některých 
záchranných akcích. V plánu činnosti na rok 2020 zmínil starosta 
sboru některé významné akce. Tradičně připomněl včasné 
odevzdání financí na OSHPJ a zaslání hlášení o dnešní Valné 
hromadě. Zmínil chystané brigády pro letošní rok, schůze výboru 
sboru, starost o hasičskou techniku, vzornou reprezentaci na 
cvičeních a závodech aj.

Následovala zpráva o hospodaření za rok 2019, s kterou nás 
seznámil starosta sboru Miroslav Šustr. To proto, že hospodářka 
Veronika Kubová byla na dnešní jednání omluvena. Dále jsme 
vyslechli zprávu o inventuře hospodaření a majetku, kterou 
přednesl předseda RKK Miroslav Zíka. Starosta sboru nás dále 
seznámil s úkoly, které sbor čekají v letošním roce. Po úspěšné 
akci našeho sboru v loňském roce budeme pořádat Hasičských 
bál s tombolou i v roce letošním. Vyzval přítomné k pomoci 
zejména s přípravou bálu a zajištěním tomboly, jejíž výtěžek by 
měl pomoci našemu sboru i finančně. K přípravě této akce se ještě 
uskuteční jednání výboru. Poté následovala podrobná zpráva 
volební komise, která předložila plénu jednotlivé návrhy na členy 
našeho nového výboru na roky 2020 - 2025.

Navrženi a poté schváleni byli: starosta sboru Miroslav Šustr, 
místostarosta František Trhlík ml., velitel Tomáš Fenko (ten je 

současně i velitelem obecní JPO III), zástupce velitele Václav 
Straka, strojník Vladimír Spour, referent ochrany obyvatelstva 
Václav Šíma, jednatel Ondřej Šustr, hospodář Veronika Kubová, 
vedoucí kolektivu mladých hasičů Alena Fenková, referentka žen 
Tereza Straková, kronikář Zdeněk Hřebejk, členové výboru Pavel 
Šmíd a Michal Krejčí. Kontrolní revizní rada byla schválena ve 
složení: předseda Miroslav Zika, členové Miroslav Mašek 
a Vojtěch Voříšek.

V diskuzi vystoupil místostarosta obce Jan Spour, zástupci 
sborů z Budislavic a Starého Smolivce. Dále vystoupil místo-
starosta OSHPJ Václav Sýkora. V závěru našeho jednání jsme byli 
seznámeni s návrhem usnesení, které bylo jednomyslně 
schváleno.

Tím byla pracovní část valné hromady ukončena a začala volná 
zábava. Byl podáván tradičně výborný guláš s chlebem, točilo se 
pivo a na úspěšnou činnost i něco ostřejšího. K dobré pohodě 
zahrála kapela pana Velíška.

Zdeněk Hřebejk

Valná hromada SDH Budislavice
Tak jako je tomu ve všech sborech dobrovolných hasičů, tak 

i v Budislavicích letos proběhla valná hromada, která byla 
naplánována na 25. ledna od 18 hodin.

V posledních letech naše členská základna doznala menšího 
zúžení, takže náš sbor v současné době čítá 25 členů starších 
osmnácti let a šest juniorů. Avšak protiváhou úbytku členů byla 
jejich účast. Na letošní schůzi se sešlo 22 dospělých a všech šest 
mladých hasičů, což považujeme za dobrý signál zájmu. 
Samozřejmě dorazila i delegace z mladosmoliveckého sboru, se 
kterým se každoročně navštěvujeme. Rovněž se navštěvujeme 
s hasiči z Kladrubec, kteří sídlí v kasejovickém okrsku. 
Reprezentanti z Kladrubec tentokrát dorazili již v pátek, tedy o den 
dříve. Na vině byla chyba v komunikaci. Nicméně schůze 
započala chviličku po 18. hodině a měla celkem rychlý spád a bod 
za bodem rychle utíkal. Vyslechli jsme zprávu o činnosti za rok 
2019 a plán činnosti na rok 2020, který přednesl pan Lubomír 
Kříž, který dlouhodobě působí jako starosta sboru. Rovněž byla 
vyslechnuta zpráva našeho revizora a zpráva o hospodaření za 
uplynulý rok. Nejhlavnějším bodem programu byly volby, neboť 

rok 2020 je pro sbory rokem volebním a členové si volí své 
zástupce, kteří sbor povedou v dalším pětiletém období. U nás 
bylo přistoupeno k tajné volbě a bylo možno vybírat ze všech členů 
naší základny, kteří souhlasili s tím, že v případě zvolení se některé 
s funkcí ujmou. Poté volba proběhla a volební komise spočítala 
hlasy a vyhlásila výsledky voleb. Složení nového výboru: Kříž 
Lubomír starší, Kříž Lubomír ml., Kříž Miroslav, Spour Jan ml., 
Spourová Jana, Chárová Eva a Kovářík Jiří. Jako revizor byl zvolen 
Skuhravý Václav. Nejdůležitější bod byl za námi a následovala jen 
diskuse, usnesení. Závěrem staronový starosta Lubomír Kříž 
popřál všem zvoleným pevné nervy a všem přítomným mnoho 
zdraví v novém roce. Před zahájením volné zábavy bylo ještě 
podáváno občerstvení a poté nám pan Fiala vyhrával až do 
pozdních nočních hodin.

Závěrem musím říci, že se valná hromada vydařila a stmelila 
náš kolektiv, takže doufám, že na všech následných akcích 
pořádaných hasiči bude účast taková jako na valné hromadě

Jan Spour

Čištění rybníku Strhaného
V sobotu 25. ledna proběhlo čištění rybníka Strhaného, 

kterého se ujali hasiči ze Starého Smolivce. Bylo potřeba vyčistit 
téměř třetinu rybníka od vyrostlé trávy. Rybník je v současné době 
do poloviny vypuštěný, což umožnilo použít i těžkou techniku. 
Brigády se zúčastnilo 11 členů hasičského sboru, kteří pomocí 

lopat, krumpáčů, malého bagru, traktoru a nakladače vyčistili 
rybník během sobotního dopoledne téměř k nepoznání.

Michaela Nesvedová
foto Jan Spour
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Redaktoři vyrazili na bowling
Snad každý ze čtenářů ví, že naše práce, kterou děláme, je 

dobrovolná, tedy bez nároku na honorář J. Ale protože máme 
skvělé osazenstvo na obecním úřadě, každoročně pro nás něco 
vymyslí jako poděkování.

Tentokrát jsme se vydali do nedaleké Plzně a jela s námi i paní 
starostka, někdo nastoupil v místě bydliště, někteří v Plzni a něk-
do dorazil přímo na místo. Co si pro nás letos připravili? Honza 
Spourů pro nás zamluvil stůl v restauraci Saloon na Doubravce 
a ujal se i role taxikáře.

Po příjezdu jsme si dali aperitiv, někdo pivo, někdo sklenku 
vína. Hned poté jsme se vrhli na jídelní lístky, abychom si vybrali 
něco dobrého k snědku. Po dobrém jídle následovala káva 
a dezert. Poté jsme se odebrali na bowling, kde jsme si pořádně 
zakouleli.

Ale abyste si nemysleli, že jsme se jeli jen najíst a pobavit, 
nechyběla ani porada, kde se probíralo několik zásadních věcí, 
novinek. Na některé se můžete už brzy těšit. 

Věřte nebo ne, někdy je obtížné sednout k počítači a napsat 
něco, co by čtenáře upoutalo, ale právě díky Vám, čtenářům, rádi 
píšeme.

Děkujeme obci, že jsme měli možnost se sejít a strávit příjemný 
večer.

Veronika Vonášková

První rok Války světové v Radošicích
Na den svaté Anny 26. července 1914, ve čtyři hodiny 

odpoledne vyvěšena byla v Radošicích mobilizační 
vyhláška. Do čtyřiadvaceti hodin měli nastoupiti u svých 
pluků všichni záložníci do 37 let stáří. Mýlili se mnozí, když 
tvrdili, že to nebude nic zlého.

V noci z 26. na 27. července snad nikdo zde nespal. 
Jedni pořizovali poslední vůli, jiní dávali rady o vedení 
hospodářství, nebo se loučili s příbuznými a známými.

Náves radošická skýtala dne 27. července neobvyklou 
podívanou. Záložníci na vojnu svoláni, obklopeni dětmi, 
ženami i příbuznými, se loučili s nimi a nasedali na vozy. 
Byly právě čtyři hodiny odpoledne, když vůz Františka 
Slance, rolníka, čp. 42 a Josefa Polana, rolníka, čp. 67, 
odvážel nešťastné na nádraží do Nepomuku.

První den narukovali k vojsku tito občané:

František Bárta (Slavík), Matěj Tejc, Václav Chott, 
František Bárta (Páník), Emanuel Felt, Josef Kříž, Vojtěch 
Doležal, Vojtěch Kačena, František Šourek, František 
Šampalík, Josef Nachtman, Václav Švec, Josef Ryjáček, 
František Müller, Václav Průša, František Kubeš, Václav 
Čadek.

Z Radošic odešlo při prvním nástupu 17 občanů.

Zvláště v prvních měsících války nikdo nevěděl, na jaké 
frontě či místě se naši muži nacházejí, neboť vše bylo 
tajeno. Mimo odvody mužů a jinochů byly konány i odvody 
koní. Postupně byly vyhlašovány další a další všeobecné 
mobilizace, týkající se dalších mladších i starších ročníků.

Z počátku války všichni občané si pomáhali a drželi 
pohromadě. Kdo by byl tenkrát tušil, že za čtyři roky války, 
lid tak se změní. Zprvu vzájemná láska, v druhé polovici 
války, „kdo z koho, ten toho….“.

Byly nařízeny postupné prohlídky ročníků, které se 
konaly v Blatné. Při jedné z nich byl dne 12. června 
odveden syn řídícího učitele zdejší školy Otakar Kodl. 
Následně narukoval 21. 6. 1915. Starostové a radní byli 
doposud od služby osvobozeni.

V průběhu války byly vydávány různá nařízení a vyhlá-
šky. Děti obou tříd zdejší školy sbíraly 22. a 26. září 
ostružinové lístky, jako náhražky čaje pro vojíny. Starosta 
obce Josef Pelák 5 kg odevzdal v Blatné. V prosinci 1914 
darovali radošičtí občané Červenému kříži v plzni 7 polštářů 
a zdejší učitelka Anna Moravcová polštář a 2 košile.

Ve zdejší škole byly zavedeny ruční práce ženské od 
1. prosince 1914. Potřebnou vlnu obstarala správa školy 
z daru zdejšího Spořitelního a záložního spolku. Práce dětí 
pod vedením zdejší učitelky Marie Siblíkové, byly zaslány 
do Prahy dne 22. prosince 1914, a to 11 kuklí, 17 párů 
rukavic, 9 šálů, 8 párů nátepníčků a 4 kg cupaniny. Ze 
školy z Dožic 6 kuklí, 12 párů rukavic, 5 šálů a 3 páry 
ponožek. Dne 24. 2. 1915 zaslal řídící učitel radošické 
školy 710 párů papírových podešvic, zhotovených z novin, 
darovaných zdejší záložnou.

Probíhaly také sbírky kovů, dne 24. dubna 1915 
pořádala zdejší škola kovový den. Žáci II. třídy Karel Kodl, 

Václav Florián, Karel Pelák, Jaroslav Šampalík, Josef Fiala 
a Josef Zíka sebrali dům od domu 16 kg kovů. A to 9 a ½ kg 
mosazi, 3 kg olova, 3 kg cínu a ½ kg mědi. To vše odevzdal 
starosta Josef Pelák dělostřeleckému skladišti v Hostivicích 
u Prahy.

Bylo také nařízeno sčítání zásob obyvatel v obci. 
Okresním hejtmanstvím byl pověřen řídící učitel František 
Kodl, aby 1., 2. a 3. března 1915, zjistil zásoby obilí 
a mouky v Radošicích. V 75 číslech popisných bylo evido-
váno 378 osob a 7 koní. Zásoby byly znovu 16. března 
1915 revidovány řídícím učitelem a starostou obce a dány 
pod státní dozor a nikdo neměl práva bez povolení 
okresního hejtmanství ze zásob těch nakupovati ani 
prodávati. Při druhém sčítání zásob 25. května 1915 
ustanoven byl zdejším důvěrníkem učitel Bohumil Frčka 
z Dožic a zdejší učitel František Kodl sčítal v Dožicích.

Za války nebyl zlatý peníz k spatření, stříbrné a niklové 
peníze byly staženy. Byly vydávány nové papírové 
dvoukoruny… Pozůstalým a manželkám po padlých byla 
vyplácena státní podpora, která se vyměřovala dle majetku 
a počtu dětí. Na dospělou osobu 85 haléřů a dítě do 8 let 
polovinu na den.

Také z postižených krajů válkou se přistěhovalo do 
Radošic dne 16. května 1915 pět Italů, dvě ženy a tři děti. 
Dne 15. října se přestěhovaly do Lnář.

Toto je pouze stručný výpis z kroniky obce Radošice 
o prvním roce války na přelomu let 1914/1915.

Marek Rous

Čerpáno z pamětní knihy obce Radošice 1925-1977
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do Prahy dne 22. prosince 1914, a to 11 kuklí, 17 párů 
rukavic, 9 šálů, 8 párů nátepníčků a 4 kg cupaniny. Ze 
školy z Dožic 6 kuklí, 12 párů rukavic, 5 šálů a 3 páry 
ponožek. Dne 24. 2. 1915 zaslal řídící učitel radošické 
školy 710 párů papírových podešvic, zhotovených z novin, 
darovaných zdejší záložnou.

Probíhaly také sbírky kovů, dne 24. dubna 1915 
pořádala zdejší škola kovový den. Žáci II. třídy Karel Kodl, 

Václav Florián, Karel Pelák, Jaroslav Šampalík, Josef Fiala 
a Josef Zíka sebrali dům od domu 16 kg kovů. A to 9 a ½ kg 
mosazi, 3 kg olova, 3 kg cínu a ½ kg mědi. To vše odevzdal 
starosta Josef Pelák dělostřeleckému skladišti v Hostivicích 
u Prahy.

Bylo také nařízeno sčítání zásob obyvatel v obci. 
Okresním hejtmanstvím byl pověřen řídící učitel František 
Kodl, aby 1., 2. a 3. března 1915, zjistil zásoby obilí 
a mouky v Radošicích. V 75 číslech popisných bylo evido-
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vyplácena státní podpora, která se vyměřovala dle majetku 
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Marek Rous

Čerpáno z pamětní knihy obce Radošice 1925-1977
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3. - 9. 2.   Jarní prázdniny!!

10. 2.  Hurá zpět do školy!!

22. 2.  Rodičovský ples, organizuje SRPD při ZŠ a MŠ Hvožďany, 20.30 KD

  Hvožďany, k tanci a poslechu hraje skupina Kudrnáči

24. 2.  Divadélko pro školy, 10.30 1. stupeň, 11.30 2. stupeň, KD Hvožďany

24. 2.  KMD - Hostina dravců, Divadlo A. Dvořáka v Příbrami, 17.00

26. 2.  Regionální konference žákovských parlamentů v Březnici, 8.30 - 12.30

Aktuality, dokumenty, fotogalerii, informace z jídelny a mnoho dalšího naleznete na 
webu www.zsmshvozdany.cz

Akce na únor

Jarní Zadov
V sobotu po vánočních prázdninách odjela zcela tradičně 

výprava dospívajících lyžařů z hvožďanské školy na hory. Po 
několik sezón míříme vždy na Zadov, který nám jak svahem, tak 
sněhovými parametry naprosto pasuje… A to i letos, kdy šlo 
mluvit o jarním Zadovu - zelené louky, čisté nebe a nelednové 
teploty. No nic... Počasí uměli poručit odborníci, kteří tady 
naštěstí už neporoučí. 

A tak v přeskáčích se od hotelu krásnou vycházkou projdeme 
po téměř kvetoucí šumavské louce. Potom tradá na sněhový 
škraloup zvaný Kobyla. Jsme rádi i za něj. Děti jsou šikovné, 
rychle chápou v článku každoročně vyjmenovávanou lyžařskou 
metodiku. Prostě nám to jde jedna báseň. Vše je po večerech 
tuplováno přátelstvím s blatensko - zbirožskou enklávou. A tak to 
jde den za dnem, až do závodu v obřím slalomu (viz výsledky 
níže). Ani tam nedošlo k újmě na zdraví a tak máme tento krásný 
týden za sebou.

Všem a lyžím SKOL!!!

MUŽI        
1. Voříšek Štěpán 
2. Smotlacha Matěj
3. Fiala Matěj  

ŽENY               
1. Voříšková Johana  
2. Nová Eliška       
3. Kramosilová Nela 

Mgr. Marcel Voříšek, vedoucí kurzu

Nadace České spořitelny 
podpořila finančně hvožďanskou školu

V průběhu roku 2019 jsme realizovali na naší škole aktivity 
v rámci projektu Na jedné lodi. Tento projekt byl finančně 
podpořen Nadací České spořitelny, která nám poskytla dar ve výši 
50 000,- Kč. 

V rámci projektu jsme zorganizovali sedm preventivních 
programů pro žáky školy, sedm zážitkových kurzů pro třídní 
kolektivy a dva semináře pro pedagogy zaměřené na budování 
týmu a problematiku řešení konfliktních situací. V rámci těchto 

aktivit jsme se snažili posílit sebevědomí žáků, přispět k rozvoji 
jejich kompetencí pro praktický život v současné společnosti 
a v neposlední řadě zdokonalit profesní kompetence pedagogů pro 
preventivní práci s žáky.

Za poskytnutý dar Nadaci České spořitelny velice děkujeme 
a těšíme se na případnou další spolupráci.

Mgr. Ivana Juračková, ředitelka školy 

Díky Nadaci Petra Voráčka má hvožďanská škola 
dvě nové interaktivní sestavy

Rádi bychom touto cestou poděkovali Nadaci pro obnovu 
a rozvoj, zastoupenou panem Michalem Voráčkem, která poskytla 
škole úžasný dar v podobě dvou interaktivních sestav s vizualizéry 
v ceně 260 000,- Kč. Sestavy byly nainstalovány do dvou učeben 
na podzim minulého roku a práci bez nich si již neumí představit 
jak žáci, tak pedagogové. 

Velké poděkování za získání daru patří také manželům 
Buškovým, kteří spolupráci s Nadací zprostředkovali a v komu-
nikaci byli velmi nápomocni.

Pro naši malou školičku znamenají tyto sestavy velkorysý dar, 
kterého si opravdu velice vážíme.

Mgr. Ivana Juračková, ředitelka škol

Vzpomínka na předvánoční čas
Před vánočními prázdninami jsme opět ve hvožďanské škole 

připravili pro širokou veřejnost náš tradiční jarmark. Děti se 
několik týdnů úspěšně snažily vyrábět kouzelné svícny, vánoční 
dekorace a dárky pod stromeček. Pekly, zdobily perníčky a jiné 
druhy dobrot za pomoci dospěláků. 

Pěvecký sbor Rolnička připomněl koledami blížící se svátky 
radosti a rozjímaní. Nechyběly ani tradiční vánoční zvyky. Žáci 
prvního a druhého stupně nacvičili hezká divadelní představení 

a vystoupení v tělocvičně. Malá tréma nikomu nevadila a všichni 
sklidili velký potlesk. Úspěch jistě měla vánoční cukrárna, kde 
naši deváťáci předvedli své umění jako prodavači vánočního 
cukroví a jiného občerstvení. Kdo si nevybral z těchto nabídek, 
mohl sledovat krátký film ze života školy. 

Děkujeme všem, kteří jarmark připravovali a pomáhali mnoho 
dní, kde se dalo.

Za organizátory Mgr. Libuše Vinšová

Vánoční besídku si užili ve hvožďanské mateřince malí i velcí
Jak dopadla vánoční besídka? Přes velkou nervozitu a trému 

zvládly všechny děti svá vystoupení bravurně a obecenstvo je 
odměnilo velkým potleskem. Při společném tvoření rodičů s dětmi 
vznikaly krásné svícínky, stromky, přáníčka,…. Prostě vládla 

bezva nálada. Během odpoledne se také malí školkáčci pochlubili 
vánočními dárky, které jim do školky přinesl Ježíšek. Jak byli 
všichni šikovní, vidíte na fotografiích…

MŠ STARÝ SMOLIVEC

Hudební představení Jak se rodí kytara
Ve čtvrtek 16. 1. jsme ve školce přivítali pana L. Hrdli-

čku s poutavým vyprávěním Jak se rodí kytara. Pan 
Hrdlička  zaujal děti také hrou na kytaru a děti si společně 
zazpívaly známé dětské písničky i písničky z pohádek, 

např. o Elišce z pohádky Princezna ze mlejna a také si 
zatančily. Na závěr vystoupení se také kouzlilo.

S. Šlaisová
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Marti TIP, jak být FIT:
„Příběhy z nutriční poradny: 
Jak se hubne při dlouhodobém stresu“

Stres – často náš každodenní průvodce, který může být v malé míře příznivý, neboť nás burcuje k aktivitě, obraně, výkonům, 
akci. Životy lidí jsou však často stresem provázeny v četnější míře, než na co je naše lidské tělo přizpůsobené. Ať se již jedná 
o stres, který je přinášen vztahovými, pracovními, zdravotními problémy, různými negativně prožívanými situacemi 
a událostmi, nebo například i o stres vyplývající z velké zodpovědnosti, časový či úkolový stres; v dlouhodobé perspektivě 
lidskému zdraví prokazatelně škodí. A nejen zdraví, ale i naší postavě. Jsou lidé, kteří mají sebelepší stravovací i pohybové 
návyky, ale permanentní stres jim způsobuje takové problémy, které nepřinášejí schopnost udržovat si přiměřenou hmotnost 
nebo zhubnout. 

V zásadě jsou dva modely, jak může dlouhodobý stres působit na naši tělesnou hmotnost: 

Jedna skupina lidí ve stresu hubne, nemají totiž obvykle chuť tolik jíst, zrychluje se jim metabolismus, činnost srdce, střevní 
peristaltika, zvyšuje se krevní tlak a celkově jim stres způsobuje spíše úbytek na tělesné hmotnosti. Bohužel tento proces 
„hubnutí stresem“ může mít za následek úbytek svalové hmoty a také větší spotřebu zásob minerálů v těle (hořčíku, 
vápníku,…), proto tělo dlouhodobě velmi strádá a to nejen na hmotnosti, ale mohou se objevovat i stavy z nedostatku důležitých 
živin, vitamínů, minerálních látek, stopových prvků a vlákniny.

Druhá skupina lidí ve stresu naopak přibírá z důvodu záchvatovitého jedení, přejídání, nárazovitého jedení, zajídání emocí, 
uklidnění nervů jídlem a sladkostmi či vlivem střídání časových úseků s menším příjmem jídla a jindy naopak s větším příjmem 
jídla. Ale pozor, i lidé, kteří již upravili svoje stravování, jedí zdravější formou v přiměřené míře a dbají na pohyb, ale jsou pod 
vlivem dlouhodobého stresu, mohou přibírat na hmotnosti nebo nemusí být schopni hubnout, neboť mohou mít dlouhodobě 
zvýšený hormon kortizol, stresový hormon, který ovšem v nadbytečné každodenní hladině způsobuje zvýšenou míru ukládání 
tělesného tuku – to především do oblasti břicha. 

O vlivu dlouhodobého stresu, zvýšené hladině kortizolu a neschopnosti zhubnout je i další příběh z nutriční poradny, který 
Vás vtáhne do života pana Honzy, vysoce úkolovaného a stresovaného manažera, který si přál zatočit se svým břichem plného 
tuku. Povedlo se mu to však i přes jeho permanentní stresovou zátěž?

… Pan Honza byl můj dlouhodobý klient, který byl 
zaměstnaný jako obchodní ředitel a jeho pracovní pozice vyža-
dovala nejen velkou míru zodpovědnosti, ale přinášela i stres 
pramenící z řízení lidí, styku se zákazníky, časový pres a vše 
doplňovalo i nepravidelné stravování z důvodu častého popo-
jíždění autem, které se pojilo k jeho pracovním povinnostem. 
Jeho zrychlený a ustaraný způsob života se projevil na jeho 
postavě, kdy NEpřekvapivě postupně tloustnul. Tím, že jeho 
strava byla velmi nepravidelná, jídla obvykle nebyla zcela 
vhodně výživově obsáhlá a také často snězená ve spěchu, tak 
jeho tělo vyplavovalo více kortizolu, což byl spolučinitel 
ukládání tuku do břicha a celkového tloustnutí. 

Nyní by bylo krásné napsat, že když pan Honza začal jíst 
lépe, nutričně vyváženěji a pravidelněji, tak se mu začalo dařit 
svoje tukové břicho redukovat. V tomto případě tomu tak 
nebylo. I přesto, že pan Honza začal jíst pravidelně, tedy vždy 
začal den snídaní před odchodem do práce, pokračoval 
obědem, na který si odskočil do blízkých restaurací a večeřel 
již doma po příchodu z práce, zařadil 2× týdně sport s přáteli 
(fotbálek či volejbal), tak jeho stresované tělo nepustilo ani 
deko z celkové hmotnosti. Což bylo od jeho těla velmi chytré, 
neboť by si pan Honza i nadále pokračoval ve svém pracovním 
tempu a nadále ne příliš vhodně působil na své zdraví. Ovšem 
to, že se začal snažit jíst lépe a produkovat alespoň nějaký 
pohyb, nicméně neměl v hubnutí výsledky, tak mu tento jev 
přinášel jen další a další stres. 

Vše nabralo jiné obrátky, až když pana Honzu zastavil zánět 
slinivky břišní, kdy se mu uvolnil žlučový kamen a ucpal vývod 
slinivky, což způsobil její závažný zánět, který vedl k hospi-
talizaci. Jak to tak bývá, tělo se snaží nás zachovat naživu 
a když nezvolnil pracovní tempo pan Honza vědomě, zastavilo 
ho jeho tělo samo. Rekonvalescence probíhala několik týdnů, 
kdy byl v pracovní neschopnosti. Nastalo mnoho času k pře-

mítání o životě, hodnotách a prioritách, až se pan Honza 
rozhodl svou pracovní situaci řešit se svým nadřízeným, který 
o něj nechtěl přijít, a tak došli k řešení přijetí dalšího pracovní-
ka na jeho pozici a rozdělení tak pracovních aktivit mezi dvě 
osoby. 

Další změnou jídelníčku, která byla potřebná vzhledem 
k jeho proběhlému zánětu slinivky břišní, ale především i díky 
zvolnění pracovního tempa, zmenšení zodpovědnosti, 
zkrácení pracovní doby (ze 12 hodin na 9 J) a tím zásadnímu 
úbytku stresové zátěže, tak se panu Honzovi začalo konečně 
dařit zdravě a postupně hubnout… 

Uvědomění na závěr: udržování si tělesné hmotnosti, popří-
padě redukce hmotnosti, je komplexní proces, který není zda-
leka jen o jídle a pohybu, jak je již dobře známo. Zásadní roli 
hraje i naše míra a dlouhodobost stresové zátěže, spánkový 
režim, odpočinek, případné léky, zdravotní, hormonální a emo-
cionální stav a také faktory psychologické, které zahrnují naše 
smýšlení o jídle, o naší postavě nebo naše podvědomě řízené 
procesy a programy, které jsme si za dosavadní průběh života 
uložili do podvědomí i vědomí a zásadně ovlivňují nejen naše 
chování, ale potažmo i vývoj naší tělesné hmotnosti. Při 
regulaci tělesné hmotnosti je důležité mít v rovnováze všechny 
tyto aspekty, a proto, pokud jste v situaci, že nějakým způso-
bem svoji váhu korigujete, nezapomeňte dbát na balanc ve 
všech těchto sférách, které mají s tělesnou hmotností 
spojitost.

Krásné dny přeje Bc. Martina Korejčková, DiS.
nutriční terapeutka

www.martinakorejckova.cz
poradna Plzeň a Mladý Smolivec

t.č.: +420 721 634 113

Fotbalové zprávy a silvestrovské derby
Pokud jste navštívili fotbalové utkání ve Starém Smolivci 

v rámci podzimní části soutěže, mohli jste si všimnout, že na 
zábradlí nad hřištěm visí reklama od Gambrinusu s nápisem 
„Kopeme za fotbal“. Jedná se o projekt, který podporuje fotbalové 
kluby v České republice, které působí v krajských či okresních 
soutěžích. V okresní soutěži působí i SK Starý Smolivec a tak 
nebránilo nic tomu, aby se do projektu zapojil také. A co tato účast 
přináší? Tým se může porovnávat s ostatními amatérskými týmy 
v republice a díky nasbíraným bodům mohou získat exkluzivní 
fotbalové zážitky, finanční odměny pro investici do zázemí klubu, 
fotbalové vybavení nebo pivní produkty. Body se sbírají ve 
sportovní části na základě toho, jak se týmu daří v sezóně – body 
jsou za výhry, remízy či vstřelené branky. Druhou částí je pivní 
část, ve které se získávají body za vyčepované sudy piva, které 
dokládá zaregistrovaná hospoda ve Smolivci na hřišti. V současné 
době SK Starý Smolivec získal 187 bodů, což v celorepubliko-
vé tabulce znamená umístění okolo 30. místa z téměř tisícovky 
registrovaných klubů. Koho by zajímalo průběžné pořadí či více 
informací o projektu, může navštívit internetové stránky 
www.kopemezafotbal.cz, kde se veškeré informace dozví.

Jak už je zvykem, poslední den roku se vždy sejdou nadšenci 
kopané na hřišti na již tradiční silvestrovský fotbálek. Už po něko-
lika ročnících můžeme říkat, že se jedná o derby, protože proti 
sobě vždy hrají týmy mladých a starých. I přes chladné počasí se 
sešlo 16 hráčů a začalo se hrát po druhé hodině odpoledne. Už od 
počátku byl zápas vyrovnaný, gólovou převahu měl tým mladých, 
zejména díky skvěle chytajícímu gólmanovi. Po téměř hodině 
a půl hry zaznělo „dáme do dvou a jdeme na pivo“. Po vyrovnané 
hře zvítězil v silvestrovském derby tým mladých. A pokud si 
myslíte, že se nám fotbalisti flákají a přišli si jen udělat žízeň na 
Silvestra, tak jste na omylu. Téměř každý pátek v prosinci jezdili 

do tělocvičny ve Hvožďanech. Od počátku 
ledna se schází každou sobotu od 14:00 
na fotbálek ve Starém Smolivci. V rámci 
zimní přípravy se budou hrát také přípravné zápasy, 
ale zatím se neví přesný datum a soupeř. O následujícím dění 
vás budeme informovat v příštích číslech.

Michaela Nesvedová

Konec podpory Windows 7 je tady
Od poloviny ledna letošního roku byla oficiálně ukončena 

podpora operačního systému Windows 7. Ještě naposledy vyšly 
aktualizace pro tuto platformu, kterou stále ještě používají miliony 
lidí. Vydávány tak už nebudou ani opravy bezpečnostních chyb. 
Přílišnou obranu nepředstavuje ani antivirový program – viry sice 
zastavit dokáže, ale na děravý systém je krátký. Microsoft sa-
motnou funkčnost však nijak omezovat nebude, vše bude 
fungovat jako doposud. Bezpečnostní experti však neustále 
upozorňují na to, že používat nepodporované operační systémy 
představuje velké bezpečnostní riziko. Celá řada uživatelů 
nicméně na jejich doporučení nedbá.

Patrně nejrozšířenější fámou je, že systém přestane ze dne na 
den fungovat. Ve skutečnosti Microsoft funkčnost sedmiček nijak 

omezovat nebude. Uživatelé mohou operační systém Windows 7 
využívat i nadále. Jediným omezením je konec vydávání 
aktualizací. Přitom již nyní téměř polovina uživatelů používá 
nepodporované systémy. Problém se přitom netýká pouze 
běžných uživatelů, ale také firem.

Klienti České spořitelny George se z Windows XP ke 
svým účtům již nepřipojí. Již od konce loňského roku například 
není možné využívat na Windows XP antivirový program Avast, 
který je jedním z nejrozšířenějších. A nyní se k nim přidala také 
Česká spořitelna. 

Zdeněk HŘEBEJK



Kupón na řádkovou inzerci Jméno a příjmení:

Adresa:

Kupón slouží pro řádkovou inzerci v jednom vydání Smoliveckých novin o maximální délce 120 znaků včetně mezer a kontaktu ke zveřejnění.
Vyplněný kupon doručte do redakce - Mladý Smolivec 95, 335 01 Nepomuk
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Marti TIP, jak být FIT:
„Příběhy z nutriční poradny: 
Jak se hubne při dlouhodobém stresu“

Stres – často náš každodenní průvodce, který může být v malé míře příznivý, neboť nás burcuje k aktivitě, obraně, výkonům, 
akci. Životy lidí jsou však často stresem provázeny v četnější míře, než na co je naše lidské tělo přizpůsobené. Ať se již jedná 
o stres, který je přinášen vztahovými, pracovními, zdravotními problémy, různými negativně prožívanými situacemi 
a událostmi, nebo například i o stres vyplývající z velké zodpovědnosti, časový či úkolový stres; v dlouhodobé perspektivě 
lidskému zdraví prokazatelně škodí. A nejen zdraví, ale i naší postavě. Jsou lidé, kteří mají sebelepší stravovací i pohybové 
návyky, ale permanentní stres jim způsobuje takové problémy, které nepřinášejí schopnost udržovat si přiměřenou hmotnost 
nebo zhubnout. 

V zásadě jsou dva modely, jak může dlouhodobý stres působit na naši tělesnou hmotnost: 

Jedna skupina lidí ve stresu hubne, nemají totiž obvykle chuť tolik jíst, zrychluje se jim metabolismus, činnost srdce, střevní 
peristaltika, zvyšuje se krevní tlak a celkově jim stres způsobuje spíše úbytek na tělesné hmotnosti. Bohužel tento proces 
„hubnutí stresem“ může mít za následek úbytek svalové hmoty a také větší spotřebu zásob minerálů v těle (hořčíku, 
vápníku,…), proto tělo dlouhodobě velmi strádá a to nejen na hmotnosti, ale mohou se objevovat i stavy z nedostatku důležitých 
živin, vitamínů, minerálních látek, stopových prvků a vlákniny.

Druhá skupina lidí ve stresu naopak přibírá z důvodu záchvatovitého jedení, přejídání, nárazovitého jedení, zajídání emocí, 
uklidnění nervů jídlem a sladkostmi či vlivem střídání časových úseků s menším příjmem jídla a jindy naopak s větším příjmem 
jídla. Ale pozor, i lidé, kteří již upravili svoje stravování, jedí zdravější formou v přiměřené míře a dbají na pohyb, ale jsou pod 
vlivem dlouhodobého stresu, mohou přibírat na hmotnosti nebo nemusí být schopni hubnout, neboť mohou mít dlouhodobě 
zvýšený hormon kortizol, stresový hormon, který ovšem v nadbytečné každodenní hladině způsobuje zvýšenou míru ukládání 
tělesného tuku – to především do oblasti břicha. 

O vlivu dlouhodobého stresu, zvýšené hladině kortizolu a neschopnosti zhubnout je i další příběh z nutriční poradny, který 
Vás vtáhne do života pana Honzy, vysoce úkolovaného a stresovaného manažera, který si přál zatočit se svým břichem plného 
tuku. Povedlo se mu to však i přes jeho permanentní stresovou zátěž?

… Pan Honza byl můj dlouhodobý klient, který byl 
zaměstnaný jako obchodní ředitel a jeho pracovní pozice vyža-
dovala nejen velkou míru zodpovědnosti, ale přinášela i stres 
pramenící z řízení lidí, styku se zákazníky, časový pres a vše 
doplňovalo i nepravidelné stravování z důvodu častého popo-
jíždění autem, které se pojilo k jeho pracovním povinnostem. 
Jeho zrychlený a ustaraný způsob života se projevil na jeho 
postavě, kdy NEpřekvapivě postupně tloustnul. Tím, že jeho 
strava byla velmi nepravidelná, jídla obvykle nebyla zcela 
vhodně výživově obsáhlá a také často snězená ve spěchu, tak 
jeho tělo vyplavovalo více kortizolu, což byl spolučinitel 
ukládání tuku do břicha a celkového tloustnutí. 

Nyní by bylo krásné napsat, že když pan Honza začal jíst 
lépe, nutričně vyváženěji a pravidelněji, tak se mu začalo dařit 
svoje tukové břicho redukovat. V tomto případě tomu tak 
nebylo. I přesto, že pan Honza začal jíst pravidelně, tedy vždy 
začal den snídaní před odchodem do práce, pokračoval 
obědem, na který si odskočil do blízkých restaurací a večeřel 
již doma po příchodu z práce, zařadil 2× týdně sport s přáteli 
(fotbálek či volejbal), tak jeho stresované tělo nepustilo ani 
deko z celkové hmotnosti. Což bylo od jeho těla velmi chytré, 
neboť by si pan Honza i nadále pokračoval ve svém pracovním 
tempu a nadále ne příliš vhodně působil na své zdraví. Ovšem 
to, že se začal snažit jíst lépe a produkovat alespoň nějaký 
pohyb, nicméně neměl v hubnutí výsledky, tak mu tento jev 
přinášel jen další a další stres. 

Vše nabralo jiné obrátky, až když pana Honzu zastavil zánět 
slinivky břišní, kdy se mu uvolnil žlučový kamen a ucpal vývod 
slinivky, což způsobil její závažný zánět, který vedl k hospi-
talizaci. Jak to tak bývá, tělo se snaží nás zachovat naživu 
a když nezvolnil pracovní tempo pan Honza vědomě, zastavilo 
ho jeho tělo samo. Rekonvalescence probíhala několik týdnů, 
kdy byl v pracovní neschopnosti. Nastalo mnoho času k pře-

mítání o životě, hodnotách a prioritách, až se pan Honza 
rozhodl svou pracovní situaci řešit se svým nadřízeným, který 
o něj nechtěl přijít, a tak došli k řešení přijetí dalšího pracovní-
ka na jeho pozici a rozdělení tak pracovních aktivit mezi dvě 
osoby. 

Další změnou jídelníčku, která byla potřebná vzhledem 
k jeho proběhlému zánětu slinivky břišní, ale především i díky 
zvolnění pracovního tempa, zmenšení zodpovědnosti, 
zkrácení pracovní doby (ze 12 hodin na 9 J) a tím zásadnímu 
úbytku stresové zátěže, tak se panu Honzovi začalo konečně 
dařit zdravě a postupně hubnout… 

Uvědomění na závěr: udržování si tělesné hmotnosti, popří-
padě redukce hmotnosti, je komplexní proces, který není zda-
leka jen o jídle a pohybu, jak je již dobře známo. Zásadní roli 
hraje i naše míra a dlouhodobost stresové zátěže, spánkový 
režim, odpočinek, případné léky, zdravotní, hormonální a emo-
cionální stav a také faktory psychologické, které zahrnují naše 
smýšlení o jídle, o naší postavě nebo naše podvědomě řízené 
procesy a programy, které jsme si za dosavadní průběh života 
uložili do podvědomí i vědomí a zásadně ovlivňují nejen naše 
chování, ale potažmo i vývoj naší tělesné hmotnosti. Při 
regulaci tělesné hmotnosti je důležité mít v rovnováze všechny 
tyto aspekty, a proto, pokud jste v situaci, že nějakým způso-
bem svoji váhu korigujete, nezapomeňte dbát na balanc ve 
všech těchto sférách, které mají s tělesnou hmotností 
spojitost.

Krásné dny přeje Bc. Martina Korejčková, DiS.
nutriční terapeutka

www.martinakorejckova.cz
poradna Plzeň a Mladý Smolivec

t.č.: +420 721 634 113

Fotbalové zprávy a silvestrovské derby
Pokud jste navštívili fotbalové utkání ve Starém Smolivci 

v rámci podzimní části soutěže, mohli jste si všimnout, že na 
zábradlí nad hřištěm visí reklama od Gambrinusu s nápisem 
„Kopeme za fotbal“. Jedná se o projekt, který podporuje fotbalové 
kluby v České republice, které působí v krajských či okresních 
soutěžích. V okresní soutěži působí i SK Starý Smolivec a tak 
nebránilo nic tomu, aby se do projektu zapojil také. A co tato účast 
přináší? Tým se může porovnávat s ostatními amatérskými týmy 
v republice a díky nasbíraným bodům mohou získat exkluzivní 
fotbalové zážitky, finanční odměny pro investici do zázemí klubu, 
fotbalové vybavení nebo pivní produkty. Body se sbírají ve 
sportovní části na základě toho, jak se týmu daří v sezóně – body 
jsou za výhry, remízy či vstřelené branky. Druhou částí je pivní 
část, ve které se získávají body za vyčepované sudy piva, které 
dokládá zaregistrovaná hospoda ve Smolivci na hřišti. V současné 
době SK Starý Smolivec získal 187 bodů, což v celorepubliko-
vé tabulce znamená umístění okolo 30. místa z téměř tisícovky 
registrovaných klubů. Koho by zajímalo průběžné pořadí či více 
informací o projektu, může navštívit internetové stránky 
www.kopemezafotbal.cz, kde se veškeré informace dozví.

Jak už je zvykem, poslední den roku se vždy sejdou nadšenci 
kopané na hřišti na již tradiční silvestrovský fotbálek. Už po něko-
lika ročnících můžeme říkat, že se jedná o derby, protože proti 
sobě vždy hrají týmy mladých a starých. I přes chladné počasí se 
sešlo 16 hráčů a začalo se hrát po druhé hodině odpoledne. Už od 
počátku byl zápas vyrovnaný, gólovou převahu měl tým mladých, 
zejména díky skvěle chytajícímu gólmanovi. Po téměř hodině 
a půl hry zaznělo „dáme do dvou a jdeme na pivo“. Po vyrovnané 
hře zvítězil v silvestrovském derby tým mladých. A pokud si 
myslíte, že se nám fotbalisti flákají a přišli si jen udělat žízeň na 
Silvestra, tak jste na omylu. Téměř každý pátek v prosinci jezdili 

do tělocvičny ve Hvožďanech. Od počátku 
ledna se schází každou sobotu od 14:00 
na fotbálek ve Starém Smolivci. V rámci 
zimní přípravy se budou hrát také přípravné zápasy, 
ale zatím se neví přesný datum a soupeř. O následujícím dění 
vás budeme informovat v příštích číslech.

Michaela Nesvedová

Konec podpory Windows 7 je tady
Od poloviny ledna letošního roku byla oficiálně ukončena 

podpora operačního systému Windows 7. Ještě naposledy vyšly 
aktualizace pro tuto platformu, kterou stále ještě používají miliony 
lidí. Vydávány tak už nebudou ani opravy bezpečnostních chyb. 
Přílišnou obranu nepředstavuje ani antivirový program – viry sice 
zastavit dokáže, ale na děravý systém je krátký. Microsoft sa-
motnou funkčnost však nijak omezovat nebude, vše bude 
fungovat jako doposud. Bezpečnostní experti však neustále 
upozorňují na to, že používat nepodporované operační systémy 
představuje velké bezpečnostní riziko. Celá řada uživatelů 
nicméně na jejich doporučení nedbá.

Patrně nejrozšířenější fámou je, že systém přestane ze dne na 
den fungovat. Ve skutečnosti Microsoft funkčnost sedmiček nijak 

omezovat nebude. Uživatelé mohou operační systém Windows 7 
využívat i nadále. Jediným omezením je konec vydávání 
aktualizací. Přitom již nyní téměř polovina uživatelů používá 
nepodporované systémy. Problém se přitom netýká pouze 
běžných uživatelů, ale také firem.

Klienti České spořitelny George se z Windows XP ke 
svým účtům již nepřipojí. Již od konce loňského roku například 
není možné využívat na Windows XP antivirový program Avast, 
který je jedním z nejrozšířenějších. A nyní se k nim přidala také 
Česká spořitelna. 

Zdeněk HŘEBEJK
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ZŠ a MŠ Hvožďany, okres Příbram, příspěvková organizace
přijme

 od 10. února 2020 
asistenta pedagoga na poloviční úvazek

od září 2020 nové kolegy na pozice
učitel/učitelka

Čj, M, Rj, Pv, Př, Hv, Výchova k občanství a ke zdraví - složení předmětů a výše úvazku dle domluvy!!

Nabízíme příjemné pracovní klima, podporu profesního růstu a menší počet žáků ve třídách.
Očekáváme zodpovědnost, pracovní elán a ochotu učit se novým věcem.

Nabídky se životopisem zasílejte na reditelka@zsmshvozdany.cz 
Bližší informace na tel.: 318 696 218, 607 789 459

Pronájem kancelářských prostor

Agrochov Kasejovice – Smolivec a.s. 
nabízí k pronájmu kancelářské prostory ve své administrativní budově na adrese Kasejovice čp. 379.
Bližší informace na telefonu 602 139 168.

ź nově zrekonstruované prostory

ź návaznost na sál KD a salonek (50 míst)

ź venkovní zahrádka

ź garantované kulturní akce během roku

ź nájemné dohodou

Obec Hvožďany
nabízí k pronájmu
pohostinství na návsi ve Hvožďanech

K nájmu jaro 2020

Bližší informace: 
Obec Hvožďany, tel.: 318 696 227 nebo 724 705 685


